
VZKAZ SPOLUPACIENTKÁM A MŮJ ŽIVOT V DOMĚ Č.3 

 

 Milé pacientky, ať tomu věříte nebo ne, rozhodla jsem se ve svém pokročilém věku přijít 

sem a dobrovolně se na 3 měsíce nechat zavřít. 

 Jmenuju se Jaroslava a je mi 67 let. Jako všechny z vás i já jsem seděla na červené židli a 

čekala na příjem. Měla jsem z toho obavy, nevěděla jsem, co mě čeká. Mé obavy se začaly 

pomalu rozpouštět při vlastnímm přijetí. Přijímala mě velice milá sestřička Martina, staniční 

sestra. Byla jsem tak roztřepaná, že jsem se nemohla ani podepsat. Při vstupní prohlídce mi 

zjistili více draslíku,než je zdrávo, takže jsem 2 dny strávila na interně ve Slezské nemocnici. Po 

návratu mě umístili na pokoj č. 8. Nastupovaly jsme ve stejný den s Lucinkou, které nebylo ještě 

ani 30 let. Dokonce se nám podařilo být spolu na pokoji. Skončily jsme na pokoji č. 3. Tam byly 2 

pacientky Verunka a Yvona a v pokoji bylo 5 postelí. 

 Když nám začaly vysvětlovat pravidla žití, myslela jsem, že to nezvládnu, že uteču. 

Postupem času jsem zjistila, že nás tady všechny něco spojuje, a to je naše závislost na alkoholu. 

Každý se tady vypovídá ze svých problémů, proč vlastně to dopadlo, že je tady. Nikdo nikoho 

neodsuzuje, ba naopak podá pomocnou ruku a pomůže. Můžeme si spolu postěžovat, 

zanadávat, ale se i potěšit. Ve skupinách se pak probírají osobní problémy a různá témata a 

každá má možnost se k tomu vyjádřit. Důležité je dodržovat režim a dochvilnost při účasti na 

aktivitách. 

 Mám pro všechny nastupující vzkaz: HOLKY NEVZDÁVEJTE TO A VYDRŽTE! 

 Na závěr bych chtěla říct, že jsem vděčná všem za to, že i ve svém pokročilém věku jsem 

dostala možnost žít naplno. Děkuji spolupacientkám, hodným a milým sestřičkám a samozřejmě 

i našim 3 terapeutům, že mi byla za to možnost dána. 

 

CO JSEM ZAŽILA V PROTIALKOHOLNÍ LÉČEBNĚ 

 
Bylo úterý 13 - tého června a já se sbalenými kufry opouštěla svůj domov, své malé dítě, 
partnera. Slzy se mi draly do očí při myšlence, že tři měsíce budu trávit v psychiatrické léčebně a 
svého chlapečka uvidím jen minimálně. Zastavili jsme se na parkovišti před léčebnou a vešli 
hlavní branou. Celá vystrašená, ubrečená na konci svých fyzických i psychických sil jsem si 
dodávala odvahu, že vše zvládnu a vrátím se jako abstinující žena a budu konečně žít 
plnohodnotným životem. Po ohlášení na příjmové ambulanci mě sestřička odprovodila na stanici 
číslo tři, která byla pro následující tři měsíce mým domovem.  



Když jsme zazvonili u dveří, přišla nám otevřít usměvavá sestřička, která mě odvedla po 
schodech nahoru a usadila před sesternu na červenou židli. Ve vedlejší místnosti vidím spoustu 
různě starých děvčat, sedících na židlích v kruhu. Sestřička mě vzala k sobě do sesterny a 
společně jsme probíraly mou závislost. Vše pečlivě zaznámenavala do počítače. Po kontrole 
zavazadel mě odvedla na pokoj číslo čtyři a ukázala mi, kde budu spát. Díky bohu, pomyslela 
jsem si! Mé představy o kovových posltelích, sterilním prostředí a nepřátelském personálu byly 
ty tam. Vybalila jsem si oblečení a poté sešla po schodech dolů. Sedla jsem si do místnosti a 
nesměle koukala po děvčatech, které pobíhaly všude kolem. Je tu docela rušno, pomyslela jsem 
si. Po chvíli ke mně jedna přiskočí a představí se: "Ahoj, já jsem Zdenka a budu tvoje garantka. 
To znamená, že tě budu seznamovat s tím, jak to chodí na této stanici." Jedno z prvních 
společných setkání, co jsem zde zažila, byla komunita. Všechny pacientky seděly v kruhu a 
navzájem si sdělovaly, co zažívaly v posledních dnech, či hodinách. Později jsem pochopila, že 
zde mohu říct, co mi zrovna leží na srdci. Bylo jedno, zda šlo o pozitivní, či negativní zprávu. Vždy 
jsem byla vyslechnuta a byla mi dána nějaká zpětná vazba. Mohla jsem se také vyjádřit k tomu, 
co mi vadí, nebo co se mi líbí na ostatních. Komunita mi pomáhala otevřeně se vyjadřovat, získat 
svůj názor, nepříjemné věci a také přijímat kritiku.  

Velkým přínosem byly skupinové terapie s psychologem, na kterých mohu otevřeně mluvit o 
tom, co mě trápí, jaký vztah mám k alkoholu nebo jak se vyvarovat dalšímu pití. Terapie mi 
pomáhaly najít sebe sama. Uvažovala jsem o změnách, které v životě musím udělat a vedly mě k 
pochopení mé závislosti. Na arteterapii jsem mohla pomocí ktresby vyjádřit své pocity na papír. 
Byla pro mě relaxací a určitým způsobem i sebepoznáním.  

Skvělým odreagováním je taky kroužek šití, či keramiky. Kde jsem mohla zabavit mozek i ruce a 
osvobodit svou mysl od černých myšlenek. A v neposlední řadě jsem měla možnost začít chodit 
na kluby anonymních alkoholiků. Dostala jsem se do společnosti lidí, kteří spolu sdílejí své 
zkušenoti, co se týče závislosti na alkoholu. Byla zde vždy skvělá atmosféra a já mohla čerpat 
nové poznatky, sílu i energii prostřednictvím příběhů ostatních abstinujících alkoholiků. Nyní 
jsem na konci své léčby a svou budoucnost držím pevně ve svých rukou. Mám radost a taky 
strach z toho, co mě venku čeká. Mé myšlenky se ubírají do střízlivé budoucnosti nových zítřků. 

 

Co bych chtěla vzkázat těm, co přijdou na st. 3 po mě  

 

Milá pacientko stanice č. 3,  

jmenuji se L. V. a tímto vzkazem Ti chci dodat odvahu a ujistit Tě v tom, že Tvé rozhodnutí 
nastoupit léčbu, je to nejlepší co jsi mohla ve své situaci udělat. Pokud jsi zde, znamená to, že 
máš problém, kterého jsi si vědomá a chceš dál svůj život žít jinak než se závislostí. Ráda se s 
Tebou podělím o to, jak vnímám léčbu já a doufám, že si v tomto mém spise najdeš něco pro 
sebe. Léčbu jsem nastoupila 23.3.2023 a teď jsem zde dva měsíce. Na léčbu mě přivezl manžel. 
Od mého telefonátu sem uběhlo jen 8 dní, měla jsem tedy velké štěstí na termín. To už teď vím. 
Tehdy 23.3. už ani nevím, co jsem si myslela o nástupu. Spíš jsem už nemyslela vůbec. Na příjem 



jsem čekala přes tři hodiny, nefungovaly počítače. Snažila jsem se v tom vidět znamení a žádala 
jsem si odvoz zpět domů. Naštěstí zbytečně. První chvíle na oddělení byly ve znamení obav a 
zmatku, dění kolem sebe jsem vnímala jako divák. Vůbec mi nešlo si představit, že bych toho 
mohla být součástí. Ty se toho nelekej! Po příjmu jsem byla zařazena na pokoj č. 8, nebyla jsem 
ve stavu, abych se mohla hned zařadit do programu. Doma jsem totiž měla potřebu svůj 
plánovaný nástup pořádně oslavit, vlastně, moc jiných potřeb jsem už v tu dobu neměla. Místo 
toho, abych týden před nástupem trávila čas s manželem a dětmi, abych se připravila na pobyt, 
zvýšila jsem si dávky léků i alkoholu. Jediná má starost bylo to, kde sehnat láhev a kam ji 
schovat. Ale zpět na oddělení. Po zařazení do programu a ubytování na pokoji začne velký přísun 
informací, pravidel, povinností a řádu. Všechno je to pro mě nové a nečekané, ale současně je 
vše vysvětlování důkladně a přátelsky. Všichni jsou milí, prersonál je až domácký a profesionální. 
Každý den je tady podrobně rozplánován až do večera, zdá se toho být hodně, nezvykle mnoho 
činností. Neboj se žádného bodu v programu, postupně se Ti všechny zalíbí. A i když se budeš 
často ptát i 5x, garantka i ostatní děvčata Ti vždy odpoví, poradí, pomůžou. A ty brzy pochopíš, 
jak je řád důležitý a věřím, že stejně jako mě se Ti v tomto systému bude líbit a uvidíš v tom 
smysl. Začneš se těšit na každý nový den plný oobjevování a rozkličování záhad o sobě, světu, 
kdečím. Jak říká naše paní staniční, přišla jsi sem dělat těžkou práci. Těžkou ano, ale budeš ji 
dělat ráda a budeš ji chtít pro sebe udělat. A na jaké místo jsi teda přišla? Toto místo je 
jedinečné v tom, že tady se nelže. Nemusíš si vymýšlet, přikrašlovat, přidávat ani ubírat. Můžeš 
být sama sebou. A možná stejně jako se to stalo mně, až tady přijdeš postupně na to, co to 
vlastně znamená to „sama sebou“ a budeš za to na sebe hrdá. Je to místo, kde každodenně 
pociťuji velký vděk. Vděk za čas a zkušenosti, které nám trpělivě věnují terapeuti, sestřičky a pan 
doktor. Je to místo, kde strávíš čtvrt roku svého života, 3 měsíce, 10 týdnů, 90 dní. Využij tento 
čas a zaměř se na sebe. Objevuj, zjišťuj, přemýšlej, měň se, otevírej se. Vyprávěj i naslouchej, 
sdílej, svěřuj se a trénuj. Je kolem Tebe dům plný lidí, kteří Ti rádi i s tímto pomohou. Přeji Tobě, 
sobě i Vám všem tady, abychom odsud odcházely s hrdě vztyčenou hlavou, plné zdravého 
sebevědomí a odhodlané žít svůj další život v ABSTINENCI.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


